

គ្រូបង្រៀនស្រុកស្រែ

ភាគទី៣

(៤. កាត់វាលស្រែពេលយប់)

ក្រោយពេលប្រជុំគ្នាបានមួយថ្ងៃ នៅពេលយប់ងងឹតមើលគ្នាមិនស្គាល់ លោកគ្រូម៉េង បានជូនបងហាមទៅផ្ទះអាចារ្យសម នៅខាងលិចដើមពោធិ៍។ ផ្កាផ្លែសព្វគ្រប់រួចកាលណា លោកគ្រូម៉េងត្រឡប់មកវិញ។ ឯចំណែកបងហាម អាចារ្យសមក៏បានបណ្តើរគ្នាចេញ ទៅ ទៀត អ្នកថ្មើរជើង ទាំងពីរនាក់ដើរយ៉ាងលឿនមិនបានផ្លាស់ប្តូរសំដីរកគ្នាទេ។ គាត់ដើរឲ្យ ឆាប់ដល់ ដើម្បីឲ្យផុតពីមុខប៉ូលីស ឲ្យឆាប់ឃ្នាតឆ្ងាយពីផ្លូវថ្នល់។ កន្លះម៉ោងក្រោយគាត់ទៅ ដល់ភូមិប្រាសាទ។ ចេញផុតឆ្ងាយក្រោយភូមិជិតដើមចំបក់ គាត់ឃើញស្រមោលមនុស្សមួយ ស្តង់បានដើរចេះទៅ។ បងហាមទុចអង្គយក្រាបចុះ។ អាចារ្យសមបានដើរទៅទៀត។ ជិតដល់ ស្រមោលនោះគាត់ក្អកគ្រហែមស្រែកហៅថា

អាដែងអើយមកទៅផ្ទះ យប់ងងឹតណាស់ កុំនៅយូរពេក។

ស្រមោលមនុស្សស្តង់បានទុច ហើយស្រែកឆ្លើយថា យីលោកពូទេ អញ្ជើញទៅណា?

អញស្មានតែខ្មោចលង។ ខំសូត្រគាថាមួយចប់ទៅហើយ មិនដឹងជាខ្មោចអន្ទិតឡើងសោះ។

ម៉េចទៅណាទាំងយប់ដូចនេះ? ទៅភូមិអូរឫស្សី ទៅសួរបងខ្ញុំឆ្ងង់ទន្លេ...

បងអន្ទិតឡើងណាមួយ? បងឡេងណា វាបានកូនស្រី រឺប្រុស?

ក្រៅពីការប្រជុំគ្នានៅផ្សារ គេបានឆ្លៀតទៅសួរសុខទុក្ខភូមិត្តនៅភូមិឃុំ។ គេសួរដំណឹងពីភូមិ ដើមឫស្សី។ គេដិះកង់ទៅលេងគរ គេទៅជួបនឹងបងសែមនៅភូមិជើង។ គេសួរដំណឹងពីនាយ អេង គេនឹកអនុស្សាវរីយ៍ពីគ្រូម៉ៅ។ គេចង់ទៅកំពង់ គេចង់ទៅពាម គេចង់ទៅភូមិពូសម។ គេ ចង់ធ្វើគ្រប់...តែពេលចូលរៀនជិតមកដល់។ លោកគ្រូម៉េងក៏លាន់មាត់ថា មិនទាន់បានអីផង ដល់ពេលទៅវិញហើយ។

លោកគ្រូម៉េងឃើញថ្ងៃបែកគ្នាជិតមកដល់ បានស្នើបងហាមឲ្យរៀបចំផ្ទះលាមិត្តដែល ត្រូវទៅ។ បងហាមបានពឹងអាចិកគ្រុយ ជាអ្នកដៃស្រស់ខាងគុយទារគោ នៅក្បែរម៉ាស៊ីនស្រូវ មុខផ្ទះគាត់ អាចិកគ្រុយបានកាប់មាន់ កាប់ទាយកមកឲ្យនិយាយប៉ែឡាំសើចលេងថា អញ

អត្ថបទ៖ គ្រូបង្រៀនស្រុកស្រែ

ឡើងហើយពួកអាបងហាមឯងនេះឡូចតែអញអីចឹង។ អញក្រ អញចូលចិត្តតែអាណាជួយ
អ្នកក្រឡូចស្រុកចិនស្លូវ...។

ពេលបាយ ផ្តាច់វ៉ាកងគេជួបជុំគ្នាដប់នាក់។ លោកគ្រូវ៉ាត លោកគ្រូវ៉ែត បានមកតាំងពី
កំពង់។ លោកគ្រូសេនបានមកពីពាម។ គេចំអែចំអន់គ្នាលេង។ គេសរសើរពីសម្បត្តិថាបើតែ
ឆ្ងាញ់យ៉ាងនេះមកទៀតហើយ។ គេថាលោកគ្រូវ៉ាតពូកែលាងបាន...។

រួចបាយគេក៏បាននិយាយពីការដែលគេបាននជួបប្រទះនៅក្រោយពេលបែកគ្នា
ប៉ុន្មានខែមុន។ លោកគ្រូថាន់បានដំអញមុនថា

ពិបាកណាស់ស្រុកចំការនោះ។ ខ្ញុំទ្រាំមិនបានទេ។ ឆ្នាំក្រោយសូមរត់ហើយ ថាម៉េចក៏ថាចុះ
ពិបាកណាស់។ តាំងពីផ្លាស់ទៅ ខ្ញុំចាយលុយអស់សន្លឹក។

តុងទីនមួយក្បាល អស់រលីង មិនដឹងបានអ្វី...។ ម៉ែអាថាមិនស្រួល អាកូនតូចឈឺជាប់...។

ចំណែកខ្ញុំក៏ជាប់ណាស់ដែរ។ ប្រាក់ខែលែងគ្រប់តែម្តង លោកគ្រូច័ន្ទបានកាត់។ ឯងនៅ
ឯមេឃ ឯដី ឯណា ឯនោះ ឯកូនប្រពន្ធនៅនេះ។ គេទៅកងមិនបាន ផ្ទះពីរខ្លីគេចាយរាល់ខែ
និយាយពីយ៉ាប់លែងនិយាយខ្ញុំមិនដែលចេញស្តីប្រាប់នរណាទេរឿងនេះ...។

ស្តាប់ឮដូចនេះ លោកគ្រូម៉ែងបានកាត់

មិនមែនតែលោកគ្រូឯងទេ ដែលវេទនា។ គ្រប់គ្រូតូចតាចស្រទាប់ក្រោមវេទនាដូចគ្នា។ លោក
គ្រូហេង អ្នកគ្រូម៉ែន បន្ទាស់លោកគ្រូក៏វេទនាណាស់ដែរ។ អ្នកគ្រូម៉ែនត្រូវផ្លាស់មកទីនេះ ឃ្លាត
ពីឪពុកម្តាយចាស់ៗ នៅឯភ្នំពេញឯណោះ។ ឯចំណែកលោកគ្រូៗ ដែលនៅមិនមែនស្រួលដៃ
រ។ យើងតឹងទ្រូងជាប់។ ដូចលោកគ្រូ ជ្រាបហើយ មិនចាំបាច់រាប់រៀបឲ្យវែងឆ្ងាយទេ...។
លោកគ្រូដឹងហើយជួបប្រទះហើយ...។ ខ្ញុំជឿសធ្វើនាម៉ឺន តុលាការ បាលីដ្ឋ ព្រោះខ្លួនអែប
អប ខ្លួនស្នូក ដល់មកធ្វើជាគ្រូនៅតែពូសំនូក នៅតែជួបរបៀបលុតក្រាប។ ឌីកាសណាទៅ
យើងនឹងបានផុតការសំលុតទៀត...។ តើធ្វើដូចម្តេចទៅ?

គិតមួយស្របក់លោកគ្រូច័ន្ទ បានឲ្យយោបល់

យើងខំពង្រីកសមាគមសាលារៀន ខំប្រាកលុយ ខំឡើងប្រក់សាលា តើយើងធ្វើដើម្បីផ្តាច់
ផ្តុននរណា? យើងដេឡូបានស្ម័គ្រចិត្តរួមគ្នាចាយកំលាំងកាយ កំលាំងប្រាក់ដូចនេះមិនមែន
ដើម្បីបុណ្យសក្តិ ដើម្បីតំរូវចិត្តលោកនោះក៏ទេដែរ គឺយើងធ្វើដើម្បីកូនប្រជាជន ដើម្បី

អត្ថបទ៖ គ្រូបង្រៀនស្រុកស្រែ

ប្រឆាំងនឹងអវិជ្ជា។ ការយើងធ្វើនេះបានផលជាក់ស្តែងទេ? មិនបានដូចបំណងយើងទាំងអស់
 ពិតមែន តែសាលាដែលទ្រេតទ្រោតធ្លុះធ្លាយ យើងបានទ្រទ្រង់តំរង់ យើងបានប្រក់ជួសជុល
 យើងបានទាំងបង្កើតថ្នាក់ពីរថែមទៀត បើឲ្យកុមារាកុមារី គូចៗបានរៀនជា១០០នាក់ផង។
 ចំពោះការយើងធ្វើនេះ តើប្រជាជនខឹងនឹងយើងទេ? ប្រជាជនស្រឡាញ់យើងជួយយើង
 ពេញទីមានពូសាន ជាដើមបានទាំងខំធ្វើពាក្យទៅសូមគ្រូពីកំពង់ពីភ្នំពេញរដ្ឋសភាទៀតផង។
 ម្យ៉ាងទៀតកាលពីដើមឆ្នាំចូលរៀនមុននេះ អ្នកស្រុកម៉ាស៊ីនស្រូវជួយការពារយើងពេញ
 ទី...។ គេទាំងបានផ្គត់មេដៃ ធ្វើញាតិទាមទារកុំឲ្យមិត្តយើងខ្លះផ្លាស់ចេញពីស្រុកយើងនេះ
 ផង តែបំណងប្រជាជនមិនសំរេច គឺមកពីមិនទាន់មានកំលាំងគ្រប់គ្រាន់ធ្វើឲ្យស្តាប់យើង។
 ក្នុងភូមិ ក្នុងឃុំ ក្នុងស្រុក ក្នុងខេត្ត ក្នុងប្រទេស ក្នុងលោក កំលាំងដែលធំជាងគេ គឺកំលាំងសា
 មគ្គី។ យើងគ្រូស្រទាប់ក្រោមតូចតាច ដែលវេទនាត្រូវចេះរកសាមគ្គីចង់បាច់គ្នានៅគ្រប់ ឃុំ
 គ្រប់ស្រុក ឡើងផ្គុំគ្នា ធ្វើជាសមាគមគ្រូដើម្បីឈានទៅធ្វើសហពន្ធសមាគមគ្រូខ្មែរ នៅ
 ប្រទេសយើងទាំងមូល។ យើងត្រូវចេះរួបរួមជាមួយអ្នកស្រុក ម៉ែឌីសិស្ស រិះរករបៀបបង្រៀន
 ក្មេងឲ្យឆាប់ចេះ ហើយអប់រំវាឲ្យបានជាមនុស្សមួយល្អ ខ្លើមអំពើអយុត្តិធម៌ ឲ្យចេះស្រលាញ់
 ការហត្ថកម្ម ពលកម្ម។ យើងត្រូវឡើងប្រជុំគ្នាតែក្បួនខ្នាត ជាភាសាជាតិយើងឲ្យសិស្ស ឲ្យម៉ែ
 សិស្ស។ យើងមិនត្រូវគិតខុស ដេកចាំសៀវភៅបារាំងពីប៉ារីស ពីព្រែនគរ ពីលោកនេះ លោក
 នោះ រឺពីជំនួយអាមេរិកាំងទេ។ យើងត្រូវយល់ឲ្យជាក់ថា មានតែគ្រូចេះផ្គុំគ្នាទេ ដែលអាចកែ
 ប្រែការរៀនសូត្រទៅតាមស្រុកឯករាជ្យ។ ដោយហេតុនេះហើយបានជាខ្ញុំមិនសូវគិតពីរឿង
 ផ្លាស់ទៅណាសោះ តាមតែគេដាក់ចុះ តែលាក់បាំងអ្វី ពិបាកតែដឹកអីវ៉ាន់ចុះឡើងវើម្តង។
 ខាតមិនតិចទេ។ កុំអីខ្ញុំរល់ទោម្មិញទេ គេដាក់ភូមិណាដាក់ចុះ។ តាំងពីចូលកងមក ខ្ញុំបាន
 បង្រៀនក្មេងវិញ ហើយខ្ញុំបានឡើងប្រែសៀវភៅបានពីរក្បាលដែរ។ ខ្ញុំគិតថាដល់ចុងឆ្នាំ
 ១៩៥៦នេះ រកខ្ចីលុយគេបោះផ្សាយហើយ។ បងហមបានស្តាប់លោកគ្រូច័ន្ទ គ្មានប្រែប្រួល។
 គាត់ចេះតែដក់ក្បាលថា ត្រូវហើយ។ គាត់បានកាត់ថា:

ពិរោះមែន ត្រូវមែន ម្លឹងហើយនៅតែខ្នាតបានទៀត។ ណោះយកតែមួយកែវពិសា
 រលោកចាងហ្វាង។

អត្ថបទ៖ គ្រូបង្រៀនស្រុកស្រែ

លោកគ្រូច័ន្ទបានយកតែលាងបំពង់ក មើលជុំវិញឃើញលោកគ្រូថាន់ដេកគង់ថ្ងាស់។ រួចគាត់បានតទៀតថា៖

មានតែសាមគ្គីផ្គុំគ្នាដូចបានស្តីរួចមកហើយនេះទេ ដែលអាចឲ្យយើងរួចពីក្តីទុក្ខសព្វថ្ងៃ។ ខ្ញុំ គ្មានឃើញអ្វីទៀតទេ មើលលោកគ្រូរើតមានអ្វីថែមទៀតទេ...។ ខ្ញុំគិតដូចតែលោកគ្រូអីចឹង “លោកគ្រូរើតឆ្លើយ” តែការអនុវត្តឲ្យបានដូចជាពិបាកនៅកំពង់ តាំងពីខ្ញុំទៅបង្រៀនប៉ុន្មាន ខែនេះ ឃើញគ្រូខ្លះនៅជាប់របៀបបុរាណ ច្រើនហើយហ៊ានបង្អាក់ខ្ញុំកុំឲ្យខ្លះខ្មែងពេក ម៉ាយកតែប្រាក់ខែបានហើយ។

ចំណែកខ្ញុំវិញឃើញគ្រូច្រើនបានចំរើន “លោកគ្រូច័ន្ទកាត់” កាលខ្ញុំទៅកំពង់ស្ពឺ ឆ្នាំទៅធ្វើមេប្រយោគប្រលងវិញ្ញាបនបត្រ ខ្ញុំបានជួបគ្រូ៤-៥នាក់ មកពីក្រចេះ ពីកំពត ពីសៀមរាប ពីព្រៃវែង ពីតាខ្មៅ។ យើងបានជជែកគ្នាសុទ្ធតែមានយោបល់ដូចគ្នាទាំងអស់។ គ្រូខ្លះបានសន្យាថា ត្រលប់ទៅកន្លែងខ្លួនវិញ គិតគូរប្រជុំគ្នា ធ្វើសមាគមសរសេរសៀវភៅ។

ខាងពាមក៏យើងគិតដែរ “លោកគ្រូសេនបានកាត់” តែអ្នកបានស្រួលខ្លួនមិនសូវរវល់ទេ។ ហេតុនេះហើយ បានជាខ្ញុំច្រើនរត់មកជាមួយលោកគ្រូម៉េងវិញ។

លោកគ្រូម៉េងបានឆ្លើយ៖

នៅស្រុកម៉ាស៊ីនស្រូវ ឥលូវមានគ្រូជិត១០០នាក់។ យើងមានគំនិតដូចគ្នាក្នុងការបង្កើតបណ្ណាល័យមួយវិញសៀវភៅឲ្យប្រជាជនខ្លី។ យើងសង្ឃឹមថា មិនជាយូរប៉ុន្មានទេ យើងមុខជាផ្គុំគ្នាធ្វើផ្នែកសមាគមគ្រូបាន...។

យប់កាន់តែជ្រៅ វាហារកាន់តែខ្សោយ។ ខ្លះដេកគង់ថ្ងាស់ ខ្លះស្ងាប។ ឃើញដូចនេះ លោកគ្រូម៉េងបានបញ្ចប់ថា៖ ការជួបជុំនេះមិនឥតប្រយោជន៍ទេ យើងបានផ្លាស់ប្តូរគំនិតគ្នា ហើយបានមូលមតិគ្នាស្ទើរទាំងស្រុង។ យើងត្រូវខំកែប្រែការរៀនសូត្រយើង...។ បន្ទាប់មក លោកគ្រូមួយម្តងៗ បានចេញ ខ្លះជិះកង់ ខ្លះដើរទៅផ្ទះតែរៀងខ្លួន ឯចំណែកលោកគ្រូរើត មិនបានទៅវិញទេ គាត់នៅសំណាក់យប់នេះ ជាមួយបងហាម។

(សូមរង់ចាំតាមដាន រឿង គ្រូបង្រៀនស្រុកស្រែ ភាគទី៤ នៅសប្តាហ៍ក្រោយ)